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Březolupský zpravodaj 

Výlet důchodců a dětí
2. 6. 2017 uspořádal KLUB důchodců, díky své iniciativní vedoucí p. Zůfalé, výlet pro nás 

důchodce, děti a pár maminek. Přidala se k nám i paní učitelka Provazníková se svěřenými 
dětmi z HV. Výletu se zúčastnilo 40 dětí a 20 dospělých. Autobus nás zavezl do Spytihněvi  
k přístavišti, kde jsme nastoupili na loď Morava. Aby se hladiny Baťova kanálu a řeky Moravy 
vyrovnaly, propluli jsme i plavební komorou. Mnozí z nás si toto zařízení prohlédli poprvé 
v životě. Většina z nás si vybrala posezení na horní palubě, odkud byl krásný rozhled na břehy 
řeky Moravy.

Počasí bylo nádherné, a přestože byl podvečer, sluníčko krásně hřálo a nebe bylo modré 
bez mráčku. Den jako „vymalovaný“ pro výlet. Podél břehu řeky vede cyklostezka a cyklisté 
nám mávali na pozdrav. Loďky a čluny, které jsme míjeli při plavbě, odpovídaly na vodácký 
pozdrav „AHOJ“ máváním, pozdravem a občas i lodní sirénou. Vánek od hladiny zčeřené 
řeky osvěžoval vzduch. Skupinka dětí si i zazpívala.

Naše cesta se půlila v Napajedlech blízko mostu, kde se loď otáčela a plula zpět. Pohled 
na napajedelský zámek ozářený sluncem nám zůstane dlouho v paměti… Ve Spytihněvi jsme 
vystoupili z lodě, přešli po mostě kolem elektrárny, kde nás čekal autobus, se kterým jsme se 
vrátili do Březolup.

Výlet se nám vydařil a spokojenost zářila z očí nejen dětem, ale i nám dospělým.
Před vznikem KLUBU dů-

chodců bylo podobných akcí mi-
nimum. I naše pondělní měsíční 
posezení v  místní cukrárně nám 
„oslazuje“ a zpestřuje náš život. 
Díky těmto aktivitám prožíváme 
podzim svého života společensky 
a plnohodnotně!

Pokud jste v důchodovém věku, 
neseďte doma a přidejte se k nám! 
Poznáte, že v dobrém kolektivu za-
ženete své starosti a chmury a bu-
dete se cítit spokojeni!

Zve vás KLUB důchodců.
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Hasiči pomáhají se zaléváním mladých 
stromků 

HaHasisičiči ppomomáháhajajíí sese zzalalévévánánímím mmlaladýdýchch 
stromků 

První svaté přijímání 

Putování čarovným světem

Stavění máje Pálení čarodějnice Kladení věnců 28. 4. 2017 
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Slovo starosty
Kácet či nekácet? Tak tato otázka nejspíše bude nějaký ten týden určovat dění v naší obci. 

Po několika letech „klidu“, jemuž předcházelo po předchozích pádech haluzí k zásadnímu 
odlehčení obou jasanů v centru obce u ZŠ a fary, totiž došlo k pádu větší haluze, a to v době 
bezvětří bez jakéhokoliv varování pro okolní provoz.  Jste blázni, že takovéto mohutné a křeh-
ké stromy v centru obce poblíž ZŠ a chodníků ještě máte! No přece se nebude kácet hned celý 
strom, když padne jedna haluz! 

Tak takovéto protichůdné podněty od občanů slyším, či čtu, v posledních dnech. Musím 
přiznat, že oba názory mají svým způsobem pravdu a hledat optimální a správné řešení je 
velkým oříškem. 

V době, kdy budete číst tato slova na úvod, už budou nové informace a již budeme znát 
názor arboristy, který má strom v péči již od roku tuším 2005 a před šesti lety navrhl jeho 
zásadní odlehčení. Proběhne jednání zastupitelstva obce, kde budou i zastupitelé řešit, zda již 
nastala doba preferovat bezpečnost hojně využívaného okolí jasanů nad jejich bezesporným 
přínosem pro náš životní prostor či nikoliv. Určitě přijdou zastánci kácení či ponechání stro-
mů s mnohými argumenty pro a proti.

Osobně jsem při minulém rozhodování o kácení či zásadním odlehčení těchto jasanů 
kompromisně přijal názor, že provedeme zásadní odlehčení jejich korun a do pádu první 
větší větve uplyne snad mnoho dalších bezpečných let. A teď nastává doba, kdy ta první větší 
haluz spadla ….

Dle názoru arboristy se ještě dále rozhodnu, ale již nyní, bez jakýchkoliv emocí či vedlej-
ších potřeb, vím, že osobně budu navrhovat 
jejich další zásadní ořezy, a to i v rámci jejich 
výšky, případně jejich pokácení. 

Po skončení udržitelnosti dotačních pro-
jektů revitalizace středu obce (tj. 12/2014 
resp. 2015 + 5 let) potom, tak jak již zaznělo 
na minulých zastupitelstvech, bude na úrovni 
naší obce rozhodnuto, jak se naloží se starým 
parkovištěm u fary, zda dojde k  ozelenění 
plochy, či jeho rekonstrukci včetně změny 
napojení na místní komunikaci a součástí 
řešeného prostoru bude samozřejmě  i návrh 
zakomponování stávajících jasanů, případně 
nové náhradní výsadby.

Takže: pokud i vy řešíte otázku kácet či 
nekácet, zkuste se zamyslet a vyhodnotit si 
všechna pro a proti. Já se jednoznačně při-
kláním k potřebě zajištění co největší bezpeč-
nosti, zvlášť na tak frekventovaném místě. 

Ing. Petr Kukla, starosta obce Spadená větev jasanu před ZŠ 4. 6. 2017
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Z jednání zastupitelstva obce
Zasedání zastupitelstva obce se konalo 19. 4. 2017
Zastupitelstvo schválilo: 
• Provedení technického vyhodnocení nabídky na hasičské auto CAS 15 Renault Mi-

dlum (4x4, rok výroby 2008) na rozšířené radě, podání žádosti o bezúplatný převod 
této CAS 15 Renault Midlum z  majetku HZS ZLK a v  případě neúspěchu, či sta-
žení žádosti rozšířenou radou, pak nákup ojetého cisternového hasičského vozidla 
DAF2300 (4x4, rok výroby 1994, nádrž 2 m3, 2x vysokotlak) s  cenou 1,3 mil. Kč 
+  DPH s možností kurzovního dorovnání.

• Svobodný a informovaný souhlas s tím, aby „tradiční slovácké hody s právem v obci 
Březolupy“ byly navrženy k zápisu do Seznamu nemateriálních statků tradiční lido-
vé kultury Zlínského kraje.

• Souhrn posledních rozpočtových změn (opatření) schválených radou obce - rozpoč-
tové opatření č. 1/2017 a 2/2017.

• Náplň kontrolní činnosti kontrolního výboru zastupitelstva obce pro rok 2017.
• Navýšení rozpočtu pro nákup a dovybavení hasičské CAS o 0,1 mil. Kč na celkových 

1,7 mil.
• Změny rozpočtu obce - rozpočtové opatření č. 3/2017 zachycující rozhodnutí zastu-

pitelstva ze zasedání.

Zastupitelstvo obce vzalo na vědomí:
• Zprávu o činnosti rady od minulého veřejného zasedání.
• Stav investičních resp. dotačních a projekčních akcí: ZTV Remíza, ČOV II.etapa, 

Bytový dům Za ohradů ( BDZO ), průmyslová zóna ČOV ( PZ ČOV ), Podnik. inku-
bátor řemesel v rámci průmyslové zóny ČOV ( PIŘ_PZČOV ), Polní cesty a protie-
rozní opatření (PC+PEO+IP) Topolná-Březolupy 2012, Dopravní stavby (DS) 2014 
a poptávkový semafor,  Polní cesty, stromořadí a interaktivní prvky (PC+STR+IP)  
Chrástka ( st. povolení a žádost o dotaci ), energetické úspory na zámku, Revita-
lizace rybníka Hluboček a jeho okolí, ZTV Nad Uličkou a ZTV Čístré, hasičské 
vozidlo CAS, chodníky a opěrná zeď hřbitov, MK Dolní Šraňky, kompostéry 2017, 
WC v hale, DS 2017.

• Aktuální meziverzi projektové studie BUS Terminálu s připomínkami.

Z práce rady obce:
Rada obce se zabývala zejména zpracováním záměrů na další období, přípravou in-
vestičních akcí, kontrolou realizovaných investičních akcí, řešením žádostí a podnětů 
od občanů i místních organizací a přípravou podkladů pro jednání zastupitelstva.
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Z dalších činností mimo záležitostí schválených na zastupitelstvu vyberu následující:
• Rada schválila žádost ČZS o změnu účelu použití obecní dotace týkající se systému 

zajištění vody pro chlazení pálenice. Místo prohloubení stávající studny a nádrží 
ve sklepě bude provedena vrtaná studna. Celková výše schválené dotace pro ČZS se 
nemění.

• Rada schválila novým lesním hospodářem pro obecní lesy od 1. 3. 2017 Ing. Martina 
Trčku.

• Rada vzala na vědomí informaci o ukončení provozu prodejny masa Chýla 
k 22. 3. 2017 a nabídku na odkup mobilních buněk. Rada odkup buněk zamítla.

• Rada obce schválila smlouvu o služebnosti inženýrské sítě mezi obcí a manželi Šopí-
kovými, spočívající ve zřízení služebnosti inženýrské sítě (kabelové vedení elektřiny, 
VO, plynu dle geometrického plánu č. 999-14/2017 z 9.2.2017) ke služebnému po-
zemku p.č. 4126 v k.ú. Březolupy pro obec Březolupy.

• Rada schválila zadávací dokumentaci a výzvu k  předložení nabídek na geodetické 
a projekční práce projektu „Dopravní stavby Březolupy 2017. Dále schválila seznam 
obesílaných fi rem a složení komise na výběr dodavatelů uvedených prací.

• Rada provedla výběr a schválení dodavatele na zpracování žádosti o dotaci a na do-
tační management pro projekt „Energetické úspory objektu zámku v Březolupech“. 
Z předložených nabídek vybrala fi rmu GHC regio s.r.o. Olomouc s cenou 30 000,-Kč 
bez DPH za zpracování žádosti a sazbou 400,-Kč/hod bez DPH za práce na dotačním 
managementu.

• Rada obce z předložených nabídek vybrala jako dodavatele akce „Požární zabezpeče-
ní budovy zámku“ fi rmu Miroslav Říha, Zlámanec 116 s cenou 332 880,-Kč bez DPH. 

• Rada schválila nabídku SVK Uherské Hradiště na výměnu nefunkčního poškozeného 
nadzemního hydrantu u ČOV za nový v ceně 36 000,-Kč bez DPH.

• Rada obce vybrala na úpravy otvírání (překování 7ks) a instalaci síťky (6ks) na vy-
braných plastových oknech na budově MŠ fi rmu OKNO Zlín s  celkovou cenou 
do 20.000,- Kč s DPH. Dále vybrala na instalaci mříží (celkem 4 ks) proti vypadnutí 
dětí fi rmu Ing. Radomil Pavelka, Březolupy s cenou 4 700,-Kč bez DPH na 1 okno 
včetně instalace.

• Rada schválila smlouvy o výpůjčce obecních remízků, resp. na pronájem částic pozem-
ku p.č. 5355 podél Skalové cesty p. Jaromíru Svobodovi cca 365m², p. Vladimíru Gres-
lovi cca 810m², p. Jaroslavu Šuranskému a p. Michalu Zadinovi společně cca 500m².

• Rada se seznámila s  metodickými pokyny k  novým povinnostem obce ve vztahu 
k předškolnímu vzdělávání, zejména povinnost od r. 2020 zajistit místo v MŠ pro děti 
od 2 let a vzala je na vědomí. Dále rozhodla zatím nevydávat OZV o spádovosti naší MŠ 
pro okolní obce. Tzn., že MŠ Březolupy je spádová pouze pro obec Březolupy.

• Rada vybrala na zpracování žádosti o dotaci a na zpracování projektu „Kompostéry pro ob-
čany obce Březolupy“ fi rmu Ing. Michal Tureček, Veselá s cenou 18 000,-Kč bez DPH 
a na zpracování povinného projektu a zajištění povinné publicity při získání dotace fi rmu 
DESACON Zlín s.r.o. s cenou 12 000,-Kč bez DPH za projekt a 2 000,-Kč bez DPH za 
zajištění publicity.
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• Rada vybrala jako dodavatele prací pro solární ohřev vody na objektu MŠ Březo-
lupy fi rmu Topení-voda-plyn Radomír Binar, Březolupy, č. 546 s cenou 78 000,-Kč 
s DPH.   

• Rada vybrala jako dodavatele projekčních prací na akci „ Dopravní stavby Březo-
lupy 2017/01“ fi rmu Ing. Radek Jaroš, Lípa 397, 760 01 Zlín s cenou 356 950,-Kč 
s DPH.

• Rada schválila změny ve veřejnoprávní smlouvě s SDH Březolupy na rok 2017 spo-
čívající v úpravě výše dotace i předmětu jejího využití. Investice do objektu hasičské 
zbrojnice (např. nová vrata) a věci potřebné pro požární zásah, které byly součástí 
veřejnoprávní smlouvy, budou hrazeny přímo z rozpočtu obce. Tuto skutečnost za-
chytí dodatek k této smlouvě.

• Rada vybrala na doporučené údržbové práce na stromech v obecních parcích uve-
dené na portálu „Stromy pod kontrolou“ fi rmu PROFI VÝŠKY s.r.o. – Dušan Tomi, 
Uherské Hradiště s cenou max. 12 000,-Kč.

• Rada postupně schvalovala doručené žádosti o povolení vjezdu motorových vozidel 
na polní cestu Topolná –Březolupy. Dle dohody s obcí Topolná je vjezd povolen ob-
čanům z Březolup pracujícím v Topolné a opačně. Schválený seznam i s SPZ vozidel 
s povolením vjezdu je k dispozici na OÚ. 

• Rada na základě žádosti nájemníků bytových domů „Stará pošta a Místní hospo-
dářství“ schválila nákup zahradního posezení pro jejich obyvatele v cenové relaci 
do 10 000,-Kč bez DPH na každý bytový dům. 

• Rada posoudila žádost p. Marka o prodloužení termínu na výstavbu RD schválené-
ho v seznamu podpořitelných nemovitostí pod č. 1/2015 a doporučuje zastupitel-
stvu schválit prodloužení doby výstavby RD oproti termínu schváleném v prvotní 
žádosti o půl roku, tzn. do 8. 1. 2019. 

• Rada odsouhlasila, že dotační projekt „Energetické úspory objektu zámku v Březo-
lupech“ bude veden v režimu „De minimis“ a v případě přidělení dotace bude tato 
započítána do fi nančního limitu veřejné podpory.

• Rada vybrala na zpracování energetického auditu na budovu zámku, který je třeba 
nově zpracovat k žádosti o dotaci na projekt „Energetické úspory objektu zámku 
v  Březolupech“, zpracovatele žádosti- fi rmu GHC regio s.r.o. Olomouc resp. jeho 
poddodavatele s cenou 27 000,-Kč bez DPH.

• Rada vybrala jako dodavatele geodetických prací na akci „Dopravní stavby Březo-
lupy 2017/01“, které budou sloužit jako podklad pro projekční práce na uvedenou 
akci, fi rmu Marek Dohnal s cenou 45 000,-Kč.

• Rada projednala žádost obce Šarovy o umístění stavby ČOV na k.ú. obce Březolupy. 
Rada s  umístěním čističky odpadních vod na katastrálním území obce Březolu-
py nesouhlasí z důvodu, že na k.ú. obce Šarovy je technicky úplně stejná možnost 
umístění stavby jako na k.ú obce Březolupy. 

• Rada schválila objednání prací na opravu povrchu místních komunikací techno-
logií TURBO (8 t) a zalití spár (cca 50 bm) u fi rmy NVB LINE, Kvasice s cenou 
do 40 000,-Kč s DPH.
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• Rada vybrala na realizaci akce „Rekonstrukce sociálního zařízení ve víceúčelové hale“ fi r-
mu Tradix Realizace spol. s r. o., Staré Město s cenou 1 353 922,-Kč s DPH. 

• Rada schválila proplacení prací na úpravě projektové dokumentace na PC Chrástka 
Ing. Radku Jarošovi v částce 2 000,-Kč. Úpravy byly prováděny pro potřeby podání žá-
dosti o dotaci.

• Rada schválila objednání práce na posouzení požární bezpečnosti stávajícího objektu 
zdravotního střediska a víceúčelové haly s cenou za posouzení změny užívání pěti vzájem-
ně oddělených prostor na zdravotním středisku 10 000,-Kč. Posouzení stávající kapacity 
haly z hlediska počtu návštěvníků + návrh řešení pro navýšení počtu návštěvníků, zejmé-
na z hlediska nutných stavebních zásahů a kapacity únikových cest s cenou 7 000,- Kč. 
Zpracování PBŘ k projektové dokumentaci pro stavební úpravy a současně posouzení 
připravovaného objektu volnočasových aktivit s cenou 10 000,-Kč +4 000,-Kč. K provede-
ní prací byl vybrán Bc. Jiří Požár, Traplice.

• Rada schválila objednání prací na překreslení projektové dokumentace zdravotního stře-
diska a zakreslení stávajícího stavu (zachycení změn) u p. Šárky Knapčíkové s celkovou 
cenou do 15 000,-Kč čistého. 

• Rada schválila uložení vybouraných betonů z připravované výměny zábradlí podél hlavní 
cesty na místní skládku za účelem jejich další recyklace. Uložení bude v rámci spolupráce 
s ŘSZK bezplatné. 

• Rada na doporučení hodnotící komise vybrala dodavatele investiční akce „Zvýšení bez-
pečnosti chodců v obci Březolupy“ na obě dílčí plnění, tzn. komunikace a SSZ +přechod. 
Jako dodavatele na komunikace (chodník Zápolí) vybrala fi rmu SVS Correct, Bílovice 513, 
IČ 25513141 s cenou 3 660 923,- Kč a jako dodavatele SSZ +semafor vybrala fi rmu AŽD 
s.r.o., Žirovnická 2/31146 Praha 10, IČ 48029483 s cenou 622 526,85 Kč. Obě ceny s DPH.

• Rada schválila uvolnění částky 2 500,-Kč +DPH z fondu SK na proplacení DJ na dětskou 
diskotéku v rámci družební akce se slovenskými Brezolupmi, která se uskuteční na bře-
zolupskou pouť.

• Rada schválila smlouvu se SMO Východní Moravy o převzetí zpracovaného digitálního 
povodňového plánu do správy obce Březolupy, v níž se obec zavazuje ke správě a údržbě 
uvedeného majetku. Zároveň rada schválila proplacení částky 15 287,-Kč SMO jako podíl 
naší obce na společném projektu. 

• Rada se seznámila se skutečností, že došlo k ulomení a pádu velkých větví z jasanů před 
ZŠ. Rada požádá o odborné vyjádření a o návrh řešení Ing. Kolaříka. Zároveň budou pro-
věřeny pravděpodobně uschlé kaštany v nové výsadbě, suchá vrba za bytovým domem 
MH a lípa na hřbitově.

• Rada podpořila návrh ZŠ Březolupy na zabezpečení vstupu do MŠ technologií otisku prs-
tu. Rada navrhuje zastupitelstvu navýšit rozpočet příspěvkové organizace ZŠ a MŠ Březo-
lupy o 100 000,-Kč na použití k zabezpečení vstupu do MŠ. Výběr dodavatele ponechala 
na vedení ZŠ a MŠ. Zároveň rada vzala na vědomí informaci o podání žádosti o dotaci 
ve výši 40 000,-Kč na uvedený účel.

• Rada vzala na vědomí, že HZS Zlínského kraje nebyla vybrána žádost naší obce o převe-
dení hasičského auta Renault Midlum.
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Oslavy světového dne Červeného kříže 
2017 

Světový den Červeného kříže a Červeného půlměsíce připadá každoročně na osmý kvě-
ten. 

V úterý 2. května 2017 se uskutečnilo v  Hlavním sále Valdštejnského paláce Senátu 
Parlamentu ČR tradiční slavnostní shromáždění spojené s  oceněním zasloužilých členů 
a dobrovolníků ČČK, laických zachránců života i podporovatelů ČČK. Záštitu nad osla-
vami Světového dne ČK převzal a osobně se zúčastnil předseda Senátu pan Milan Štěch. 

Z  rukou prezidenta českého červeného kříže Marka Jukla a ředitele Úřadu Českého 
červeného kříže RNDr. Josefa Konečného jsem obdržela vyznamenání ČČK za dlouhole-
tou práci. Tohoto vyznamenání si velmi vážím a zároveň chci poděkovat členkám výboru 
Místní skupiny Českého červeného kříže, všem příznivcům a obecnímu úřadu za podporu, 
protože sama bez nich bych tohoto vyznamenání nedosáhla.

Děkuji všem, kteří ČČK pomáhají, uznávají a ctí.
Štěpánka Blahová, předsedkyně MS ČČK

• Rada vzala na vědomí, že z POV Zlínského kraje nebyla podpořena žádost naší obce 
o dotaci na statické zajištění oplocení hřbitova. Rada rozhodla, že akce se bez dotace 
letos nebude realizovat a žádost bude ve stejné podobě podána v příštím roce. 

• Rada vzala na vědomí informaci o záměru fi rmy Lesy ČR rekonstruovat lesní cestu 
ve směru od rybníka na golf.

Stanislav Bařica, místostarosta obce  

Ocenění za dlouholetou práci v ČČK
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Vážení občané, i Vy se můžete podílet na obsahu a podobě dalších zpravodajů. Pokud máte zájem při-
spět k vydávání zpravodaje článkem, svými postřehy či inzercí, kontaktujte vydavatele – Obec Březolupy 
( obec@brezolupy.cz ) tel 572 580 116. Zpravodaj vychází 4 krát za rok s nákladem 400 výtisků, grafi cká 
úprava a tisk Petr Brázda – vydavatelství Břeclav, prodej obchodní síť v obci Březolupy. Neprošlo jazyko-

vou úpravou. Archív zpravodajů můžete nalézt na www.brezolupy.cz . 
       Autorem většiny fotek v tomto zpravodaji jsou Marek a Jiří Michalíkovi. Děkujeme.

b

Jubilanti července – září 2017   

ČERVENEC   

50 let
Vaňková Iveta

65 let
Kozumplíková Stanislava
Tomáštíková Jitka

70 let
Filípková Marie
Hovorka Stanislav
Stašek Jindřich

75 let
Zajíc Jindřich

80 let
Andrýsek Ladislav

SRPEN 

50 let
Kraváčková Milena
Šupková Andrea

60 let
Burša Vít

70 let
Bednaříková Květoslava
Berecka Jiří
Hrabcová Anna
Jenčíková Růžena

75 let
Kašíková Anna

80 let
Hoferková Marie

85 let
Briskorinová Libuše 

ZÁŘÍ 

50 let
Andrýsková Hana

60 let
Gajdůšková Ludmila
Michálek Miloš
Pastyřík František

70 let
Hubáček Stanislav
Jančara Zdeněk

75 let
Hubáček Josef

80 let
Rotterová Jarmila

Opět přišlo jaro

Na jarní období školního roku se děti těší. Jarní počasí je láká do přírody, na hřiště, a to 
mají děti rády. Na školní přípravu mnozí začínají zapomínat, ale zato mají možnost zapojovat 
se do různých zajímavých činností, které pro ně učitelé připravují.

Děti se se zimou rozloučily pyžamovým dnem, jaro vítaly v kloboucích. 
Jarní soutěže byly hlavně ve znamení matematiky. Proběhlo školní kolo Matematického 

klokana. V kategorii Klokánek byli nejlepšími řešiteli – Matyáš Grossmann, Sofi e Miklová, 
Jáchym Gargulák, Adam Vrabček a Daniel Šišák.  V kategorii Benjamín  - Michal Harsa, Mar-
tin Kročil, David Pektor, Denis Baťa a Kryštof Tkadleček. V kategorii Kadet byli nejlepšími 
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řešiteli  – Aneta Řezníčková, Pavel Hubáček, Lukáš Stuchlík, Dagmar Červená a Jan Valouch. 
Další soutěží byla Pythagoriáda. Opět proběhlo školní kolo a z něj úspěšní řešitelé postoupili 
do okresního kola. Byli to Patrik Šmíd, Michal Harsa a David Pektor. V soutěži v sudoku  naši 
školu v kategorii starších žáků reprezentovaly Aneta Kubíčková, Mirka Šimíková, Michaela 
Kovačíková a Monika Křůmalová. Z mladších žáků se zúčastnili sudoku Veronika Řezníčko-
vá, Michaela Hrabcová, Eliška Vyoralová a Roman Bilavčík. 

Ze sportovních soutěží jsme se zapojili do fotbalového turnaje Mc Donald´s Cup, 
mladších a starších žáků.

Atletická soutěž Bílovická laťka byla zastoupena chlapci starší kategorie. 1. místo 
s výkonem 160 cm obsadil Patrik Tkadleček. 

V mladší kategorii chlapců získal 2. místo s výkonem 130 cm Martin Kročil, 3. mís-
to Kryštof Tkadleček s výkonem 125 cm.

V mladší kategorii děvčat získala 3. místo Anna Geržová s výkonem 120 cm.

Žáci 2., 7. a 8. třídy navštívili ZOO Zlín, kde se zúčastnili výukového programu 
Zátoka rejnoků.

Žáci 8. ročníku se zúčastnili v rámci volby povolání výukového programu na Úřadu 
práce v Uherském Hradišti. 

V měsíci dubnu většina žáků 9. ročníku absolvovala přijímací zkoušky na střední 
školy. Všichni žáci se umístili na školu, kterou si vybrali. 

V dubnu žáci 1. stupně oslavili Den Země projektem Odpady a obaly.
Již den předem žáci shlédli krátký film o svozu a třídění odpadů (závěr - nikdo 

z nich by na třídící lince nechtěl pracovat). Někteří žáci po dobu jednoho týdne sledo-
vali a zapisovali množství odpadů v celé své rodině. Víte, že čtyřčlenná rodina vyhodí 
každý den v průměru 10 obalů od potravin?

V  jednotlivých třídách 
si žáci povídali a zjišťovali 
informace o materiálech, 
ze kterých jsou obaly vyro-
beny. Žáci 4. ročníku se za-
bývali plasty. Plast je velmi 
mladým materiálem, vy-
nalezl jej Alexander Parkes 
v Anglii roku 1855. Hlavní 
surovina k  jeho výrobě je 
ropa. Nejbližší továrna na 
recyklaci plastů od naší 
školy se nachází v Kostela-
nech nad Moravou.
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V  hale byly pro všechny připraveny zajímavé a zábavné aktivity. Žáci třídili odpad 
do jednotlivých tašek podle barvy, poznávali stromy a keře, hledali názvy živočichů a rost-
lin ukrytých ve větách. Mohli jsme si také projet bylinkovou dráhu na koloběžkách. Na 
všechno pečlivě dohlíželi naši deváťáci.

Velkou událostí bylo slavnostní zasazení stromu – asijské hrušně v areálu mateřské ško-
ly. Všichni mu popřáli zdravý růst a hodné a ohleduplné obyvatele naší obce. Všichni žáci 
se těší, až ochutnají jeho sladké plody. 

V květnu se konalo oblastní kolo dopravní soutěže mladých cyklistů v Uherském Bro-
dě. Naši školu reprezentovala 4 družstva. V 1. kategorii mladších žáků soutěžila dvě druž-
stva. První ve složení: Jakub Melichařík, Miroslav Ondroušek, Aneta Kubíčková a Vero-
nika Adamíková. Druhé družstvo ve složení: Jakub Brázdil, Matyáš Grossmann, Karolína 
Žaludková a Barbora Pektorová. V 2. kategorii soutěžila také dvě družstva. První ve slo-
žení:  Lukáš Stuchlík, Josef Mizera, Kateřina Kuklová a Lucie Kolková. Druhé družstvo 
ve  složení: Šimon Řezníček, Martin Kročil, Natálie Kročilová a Michaela Kovačíková. 
Druhé družstvo této kategorie postoupilo do krajského kola.

Koncem května se konal ve Zlíně fi lmový festival – žáci 1. a 2. třídy navštívili fi lm 
O sovách, žáci 4. třídy fi lm Chytrá malá Lola, žáci 6. třídy Tsatriki, maminka a policajt, 
žáci 7. třídy Hrad Strašidlák a tajné bratrstvo, žáci 8. třídy Amélie a zázrak a žáci 9. třídy 
Hořkých sedmnáct.

Žáci 1 stupně se zúčastnili projektu Dentální hygiena, jehož hlavním cílem bylo na-
učit děti správně pečovat o svůj chrup. Lektorem byl student lékařské fakulty Univerzity 
Karlovy.  

Děti školní družiny si pro maminky připravily kulturní vystoupení tentokrát v místní 
hale. Hlavní program byl sestaven z písní dětí. Po vystoupení následovalo opékání špe-
káčků.

Žáci 4. třídy navštívili Útulek pro zvířata ve Zlíně. Děti se dověděly spoustu zajíma-
vostí o provozu a významu útulku. Prohlédly si kotce a výběhy pejsků, kteří jsou při-
praveni k adopci. Kromě pejsků viděly i malá koťátka a zjistily, že útulek může sloužit 
na přechodnou dobu jako útočiště pro handicapovaná volně žijící zvířata jako jsou např. 
ježci a ptáci.

Všichni žáci si připravili drobné pamlsky a pochutiny, kterými pejsky obdarovali.
V průběhu návštěvy byly vytvořeny 4 skupiny dětí, které se vydaly do okolí útulku 

venčit vybrané pejsky. Děti měly pěkný zážitek a zároveň si uvědomily, jak důležitá je 
pomoc opuštěným zvířatům.

Na konci května se uskutečnil v prostorách školní družiny zážitkový program „Buď-
me spolu kamarádi“. Cílem programu bylo pomoci dětem nahlédnout do světa kamarádů 
s postižením, aby si díky prožitku alespoň trochu dokázaly představit, jak se žije kamarádům 
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s postižením. Aby se dověděly, 
že i oni dokáží spoustu věcí, i když 
vypadají trošku jinak...

Akci vedla speciální pedagož-
ka paní Mgr. Alena Svobodová. 
Program začal povídáním o tom, 
jak vypadá den kamaráda s posti-
žením, co může dělat a jaké může 
mít koníčky.  Děti měly možnost 
si všechno vyzkoušet a poznat tzv. 
kompenzační pomůcky, které dě-
tem pomáhají v běžném životě.

Aktivní část programu zahájila jízda na vozíčku a malování nohama. Dále si děti přiblížily 
zrakové postižení, vyzkoušely si roli nevidomého chůzí ve dvojicích poslepu, se slepeckou 
bílou holí. Zkusily psát na Pichtově stroji a ohmataly si Braillovo písmo, poznaly rolničkou 
ozvučený míč nebo slyšely zapípat „hladinku“. Po skupinkách si vymalovaly reliéfní omalo-
vánky a hrály ve dvojicích hmatové pexeso.

Na závěr se seznámily se sluchovým postižením, znakovým jazykem, ve kterém se naučily 
krátkou větu.

Dětem se program velmi líbil, byly pozorné a zvídavé. Toto dopoledne bylo pro nás všech-
ny skutečně poučné a neobvyklé.

Den dětí žáci školy oslavili karnevalem. Žáci každé třídy byli oblečeni v kostýmech na ně-
jaké téma. Poznali jsme kuřátka, námořníky, šmoulíky, pohádkové postavy – princezna, 
princ, kuchař, ježibaba, kouzelník, zahradník, pirát atd. Třídy 1. stupně předvedly 
scénky. Třídy 2. stupně měly krátká taneční představení. 

Všechny třídy se v závěru školního roku zúčastnily tematických výletů. Žáci 1. a 2. tří-
dy měli plavbu lodí po  Moravě 
a návštěvu hřebčína Napajedla. 
Žáci 3. a 4. třídy navštívili Pun-
kevní jeskyně a  propast Ma-
cochu. Žáci 5. třídy se vydali 
do ZOO Zlín. Žáci 6.  a  7.  třídy 
zhlédli hrad Helfštýn, Hranic-
kou propast a Zbrašovské arago-
nitové jeskyně. Žáci 8. a 9. třídy 
se projeli na raft ech v Olomouci 
a navštívili lanové centrum.

Mgr. Miroslava Chlachulová, 
ředitelka školy

jízda na vozíčku a malování nohama Dále si děti přiblížily
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Březolupská knihovna
Nedávno jsme slavili příchod nového roku a ani jsme se nenadáli a máme tady čas 

prázdnin a dovolených. Dětem ve škole končí další školní rok, prvňáčci dostanou své „vel-
ké“ první vysvědčení a všichni se těšíme na chvíle, které strávíme s dětmi a rodinou na do-
volené v přírodě, u moře, v horách nebo třeba  u babičky na zahradě. A pěkné chvilky v létě 
vám může zpříjemnit i knížka z naší knihovny.

Bernard Cornwell: Smrt králů
Román Bernarda Cornwella Smrt králů přináší další příběh Uhtreda z Bebbanburgu, 

velmože ve službách wessexského krále Alfreda, později zvaného Veliký. Alfred však umírá 
a zdá se, že s ním umírá i jeho sen o sjednocení anglických křesťanských království, neboť 
Británii hrozí, že země po jeho smrti opět upadne do chaosu vnitřních rozbrojů a válek 
s vikingskými Dány. Alfred chce, aby po něm nastoupil vládu jeho syn Edward, ale jsou tu 
další sasští páni, kteří si činí nárok na uvolněný trůn, a na severu čekají na svou příležitost 
pohanští Dánové se svým dávným snem ovládnout Wessex. Přísaha věrnosti váže Uhtreda 
k Alfredovi, ale ne k Edwardovi. Má složit přísahu i jemu, jak si přeje Alfred? Uhtred váhá. 
Navíc se stále nevzdává úmyslu získat zpět své panství a svou tvrz, o které ho podvodně 
připravil jeho strýc. Nakonec si uvědomuje, že je to on, kdo jako hlavní vojevůdce saských 
sil může velkou měrou přispět k tomu, aby se Alfredův sen uskutečnil, anebo ho naopak 
odsoudit k zapomnění, pokud Wessex opustí.

Marie Doležalová: Kafe@cigárko
Jak v době blogové vytvořit ze svého blogu fenomén, který se pro zástupy čtenářů stane 

čtvrteční drogou?  A jak dosáhnout toho, že vám lidi za celý rok nenapíšou jediný negativní 
ohlas?

Jednoduše: především nesmíte mít nic z toho v úmyslu. Právě naopak! Vy musíte jen 
tak mimochodem uskutečňovat sen o vlastním blogu, aniž byste si stavěli jakékoli vyšší cíle. 
Pak už zbývá jen pár dalších předpokladů: důvěrně znát svět, o kterém píšete. Psát tak, aby 
se všichni aktéři popisovaných příhod poznali, a cítili se polichoceni či pobaveni, nikoli 
dotčeni. Musíte být vtipná a inteligentní a psát tak dobře, že vaše články vyhledávají i lidé, 
kteří by za jiných okolností žádný blog ani historky z hereckého zákulisí nikdy nečetli (ze 
zásady). A hlavně – musíte umět shodit sama sebe a dělat to s takovým šarmem a grácií, 
že všechny vaše chyby a trapasy budou čtenáři milovat. Zkrátka a dobře: musíte psát jako 
Marie Doležalová.

Táňa Keleová-Vasilková: Cukr a sůl
Doposud idylické manželství Luboše a Nory zaznamenává trhliny. Dcery Dominika 

a Veronika jsou ve věku, kdy už nepotřebují chůvu a Nora se chce začít realizovat ve své 
profesi. Její manžel je však zásadně proti. Nora si přesto potají doplňuje potřebné vzdělání 
a když jednoho dne Lubošovi oznámí, že získala místo manažerky, jejich vztah se ocitá 
na počátku konce...
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Michael Buckley: Ekzoti
Jackson Jones je bezstarostný a mezi spolužáky velmi oblíbený jedenáctiletý kluk, jenže 

když mu do pusy znenadání přibude tuna železa, stane se z něj jako mávnutím kouzelného 
proutku jeden z těch podivínských exotů, kterým se se svou partou dřív posmíval. A to je 
jeho konec - aspoň do chvíle, než náhodou odhalí tajemnou špionskou organizaci EKZOTI, 
kterou tvoří banda technologicky vylepšených mimoňů bojujících za bezpečnost naší planety. 
Ale šílený padouch, který si brousí zuby na ovládnutí světa, není tím jediným, s čím se musí 
Jackson ve svém novém životě vypořádat…

Karin Mullerová: Zaříkávač koní
Co se skrývá za zázračným uměním zaříkávače koní? Vzdorovití koně jsou v několika 

minutách krotcí jako beránci, plaší koně ho bez odporu následují - vypadá to, že zaříkávač 
koní Svensson vládne magickými schopnostmi. Za kulisami velké show se však podle členů 
detektviní kanceláře Podkova děje něco nekalého. Jak je to s onou tajuplnou kapsou plnou pa-
mlsků? Proč si Svensson neustále myje ruce? Mladí detektivové jsou si jisti: Tady něco nehraje!

Místní knihovna bude i o prázdninách otevřena vždy v úterý a v pátek od 
15.00 hodin do 18.00 hodin. Případné změny budou zveřejněny na internetových 
stránkách Březolup.

Na vaši návštěvu se těší  Olga Rosíková.

1. Úvod:
Historické povídání jsem si tentokrát připravil o povolání, s nímž se přibližně do po-

loviny 20. století musel potkat každý obyvatel nejen naší vesnice. Jde o porodní báby, 
někdy zvané porodní babičky, ale i báby pupkořezné.

2. Historie babictví:
Protože na znalostech a umění těchto osob byly doslovně závislé životy všech obyva-

tel, začala se již koncem 17. století množit nařízení, aby báby skládaly teoretické zkoušky 
u chirurgů atestovaných univerzitou. 

Rakouská monarchie vydala roku 1745 (v době panování Marie Terezie) první dvorní 
dekret k profesionalizaci babictví. Od roku 1786 byl zdravotní personál v krajích (v na-
šem případě Hradišťském) rozšířen o krajského chirurga a porodní bábu, která měla 
na řádnou kvalifi kaci všech pomocnic v kraji dohlížet. Toto nařízení se původně týkalo 
pouze měst, roku 1804 se však rozšířilo i na venkov. Od tohoto data již venkovským 
porodním bábám nestačilo přezkoušení krajským lékařem, ale musely se nejdříve učit 
v Praze nebo Brně, a teprve poté mohly jít ke zkouškám. Přes všechna tato opatření pře-
trvávaly problémy s kvalifi kací a ještě na přelomu 19. a 20. století se objevovaly stížnosti 
na nezkoušené „fušerky“. 

Porodní báby v Březolupech
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Náklady na studium nebyly jedinými ekonomickými problémy tohoto povolání. 
Za služby spojené s porodem měli podle nařízení platit pouze ti, kdo si to mohli dovo-
lit. Chudým a nemajetným musela bába pomoci zdarma a takový porod měly proplácet 
obce, což však nebylo vždy dodržováno. Honorář za porod se v dobách Rakousko-Uher-
ska pohyboval od jednoho do třiceti zlatých, podle vynaložené „práce“ při porodu a po-
čtu návštěv rodičky.

Samostatnou kapitolou byly potraty, které byly velmi kriminalizovány. Nejvyšší po-
stihy byly určeny porodní bábě a ženě, která si potrat sama vyvolala (jeden až pět let 
vězení). Během 19. století umělých potratů přibývalo, zejména v městském prostředí, což 
bylo spojeno s přesunem obyvatel do měst v době průmyslové revoluce. 

Poslední významná reforma ve vzdělávání porodních bab pochází z roku 1852. Byly 
nařízeny tři čtyřměsíční teoreticko-praktické kurzy, jež probíhaly střídavě v  češtině 
a němčině. Výsledkem bylo vydání Diplomu porodní báby, který opravňoval k výkonu 
porodnické praxe. Takto byly adeptky tohoto povolání vyučovány až do roku 1920. Ka-
ždá porodní bába měla při své praxi povinnost vést porodní deník a výkazy porodů. 
Musela s sebou k porodu nosit potřebné nástroje, náčiní a učebnici o porodnictví, vše si 
musela pořídit na vlastní náklady. Těm chudším tyto pomůcky někdy fi nancovala obec.

Z  toho všeho je vidět, že toto velmi důležité povolání pro všechny obyvatele obce 
nebylo v žádném případě nijak výnosné. Pojďme však již ke konkrétním osobám, které 
zajišťovaly porody v naší malebné vesnici. 

 
3. Porodní báby z Březolup do poloviny 19. století:
První porodní bábou zaznamenanou do matriky farnosti Březolupy byla Marie Otép-

ková z č. 30, konkrétně roku 1791. V zápisech se objevuje až do roku 1801, kdy dne 1. 6. 
ve věku 76 let zemřela. 

Je zajímavé, jak jsem zjistil dalším studiem matrik, většina sledovaných porodních 
bab vykonávala své poslání až téměř do konce svých dnů a dožila se docela vysokého 
věku. Asi to bylo jakési poděkování od Pána Boha za tuto nelehkou „službu“.

Další osobou, která vykonávala babictví delší dobu, konkrétně v letech 1798 až 1834, 
byla Magdalena Andrýsková. Narodila se 31. 5. 1761 Petru Blažkovi a jeho ženě Barbo-
ře roz. Hrabicové. V roce 1780 se vdala za Jana Andrýska a měli spolu 3 děti. Zemřela 
11. 7. 1836 ve věku 79 let na č. 13.

Ve vesnici byla podle mého zjištění vždy jedna hlavní porodní bába a při ní se vy-
skytovaly jedna nebo dvě báby vedlejší, což usuzuji z toho, že byly přítomny u menšího 
množství porodů. Uvedu pár jejich jmen: Veronika Blažková (1797), Anna Otépková 
(1815), Kateřina Čechmánková (1839), Barbora Pelikánová (1849), Alžběta Palánková 
(1874), nebo Marie Lavičková (1903). Jedna z  těchto méně vytěžovaných pak většinou 
převzala po odcházející, většinou zemřelé „hlavní“ bábě, její práci.

Celou dobu se v  matrikách objevovaly i zápisy o účasti porodních bab z  okolních 
vesnic (Šarov, Nedachlebic, Bílovic i jiných). Mezi ně patřily například: Marie Berecková 
ze Šarov (1814), Apolena Ambruzová ze Šarov (1851), Anna Pučalíková z Bílovic (1862), 
nebo Barbora Bílková z Nedachlebic (1900). O důvodech, proč tomu tak bylo, můžeme 
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dnes pouze spekulovat. Důvodem mohl být někdy blízký příbuzenský stav s rodinou ro-
dičky, jindy zase „horší“ vztahy mezi porodní bábou v obci a konkrétní rodinou.

Ukázka zápisu z matriky z poč. 19. století – narození mého praprapradědy 
Jana Vrzaly r. 1812

4. Porodní „asistentky“ v naší obci po roce 1850:
Od roku 1854 byla po dalších 18 let porodní bábou v naší obci Anna Urbanová. Na-

rodila se dne 15. 4. 1813 současně se svým dvojčetem Františkem otci Šimonu Hrabicovi 
a jeho ženě Viktorii roz. Lysoňkové na č. 145. V roce 1850 se až jako 37 letá poprvé vdala 
za Ignáce Vajdíka a poté roku 1854 za Jana Urbana. Bohužel se žádným z manželů ne-
měla děti. Zemřela 20. 2. 1874 ve věku 63 let v č. 10. Jak jsem zjistil, porodní bábou byla 
v letech 1827 až 1837 i její matka Viktorie. Tato skutečnost spolu s tím, že neměla děti, ji 
pravděpodobně přivedla k tomuto „povolání“.

Od roku 1874 plynule navázala a porodní bábou v Březolupech se na dobu 27 let (až 
do roku 1901) stala Barbora Krystková. Narodila se dne 3. 12. 1828 Josefu Pastyříkovi 
a jeho ženě Anně roz. Vaculové na č. 69.  V roce 1862 se vdala za Karla Krystka ze Lhotky. 
S ním pak měla dvě děti. Zemřela 19. 2. 1902 ve věku 73 let v č. 122.

Další porodní bábou, která svou práci vykonávala neskutečných 45 let v období 1903 
až 1948, byla Filomena Hubáčková. Narodila se 14. 3. 1871 Františku Sklenářovi a jeho 
ženě Marianě roz. Krejčiříkové na č. 100. V roce 1887 se vdala za Vincence Hubáčka. 
Měla s ním dvě děti. Zemřela 7. 11. 1949 ve věku 78 let v č. 125.

Ukázka zápisu z matriky z poč. 20. století – narození mé babičky 
Františky Tomáštíkové r. 1903

Poslední porodní bábou v obci Březolupy byla v letech 1927 až 1957 Julie Hubáčková, di-
plom získala 28. 11. 1927 v Brně. Narodila se dne 11. 4. 1893 Františku Postavovi a jeho ženě 
Františce roz. Michálkové. V roce 1920 se vdala za Ludvíka Hubáčka. Měla s ním pouze jedno 
dítě, syna Františka. Zemřela 13. 4. 1966 ve věku 73 let v č. 350. Byla poslední porodní bábou 
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v Březolupech a podle záznamů uložených v Okresním archívu v Uh. Hradišti asistovala u více 
jak 1000 porodů u nás a v okolních obcích. Někteří naši spoluobčané si ji ještě určitě budou 
pamatovat.

Za asistenci u porodu a další služby s ním spojené byly i v době I. republiky stanoveny pevné 
taxy, které porodní bába obdržela. Byly rozděleny do tří tříd (III. – nemajetní, II. – majetní, I. – 
nejvíce bohatí) a ve dvacátých letech 20. století byly v následující výši. Normální porod: III. třída 
200,- Kč, II. – 400,- a I. – podle ústní dohody (min. 600,- korun). Ve III. třídě pak za každou 
návštěvu rodičky hradila rodina 15,-, za prohlídku 20,-, za ošetření po potratu 150,- (u třídy 
druhé a první byly částky navýšeny). 

V období po druhé světové válce, zejména pak počátkem padesátých let 20. století, porodů 
doma ubývalo, z obvyklých 20 a více ročně na přibližně 10. V roce 1952 se opravdu přímo v rod-
ném domě narodili již pouze lidé dva. Posledním opravdových „rodákem“ z Březolup je podle 
zápisu v matrice narozených pan Pavel Groesl, narozený v březnu 1953 na Kozině č. 147. Jeho 
matkou byla Štěpánka roz. Sedlářová z Březolup. 

Přesné informace o jménech porodních bab a číslech domů, v nichž v té době žily, byly 
zapisovány přímo do matrik narozených, tzv. rodných a křestních knih (z nich jsou i ukázky ori-
ginálních zápisů v tomto článku). Tyto údaje, z nichž jsem čerpal, byly uváděny až v matrikách 
po roce 1784, tj. po uzákonění zápisů v němčině a špatně čitelném písmu zvaném kurent, což 
stěžuje jejich vyhledávání a zejména pak čtení.

Jako perličku na závěr vyprávění jsem si nechal informaci o tom, že díky iniciativě Jitky 
Křižkové, roz. Havlíkové se mě podařilo půjčit a ofotit si jeden unikát týkající se její prababičky. 
Jde o originální „Diplom báby porodní“ ze dne 26. února 1903 jedné z výše uvedených porod-
ních bab, konkrétně Filomeny Hubáčkové, roz. Sklenářové. 

5. Závěr:
Tolik v krátkosti další vyprávění s historickou tématikou z naší slovácké dědiny. Chtěl bych 

poděkovat Věrce Poláškové za půjčení materiálů, které o Filomeně a Julii Hubáčkové vyhledala 
v okresním archívu a které jsem částečně v článku využil. 

Ve svém „archívu“ mám připravena témata pro další články, která čekají na své zpracování. 
Takže se v blízké budoucnosti těším na další setkání s vámi na stránkách Březolupského zpravo-
daje, nebo webových stránkách: www.brezolupy.cz, kde jsou všechny články postupně ukládány 
v záložce HISTORIE OBCE.  

Ing. Radek Berecka, kronikář obce Březolupy 

Blíží se konec školního roku, který vždy zakončujeme táborákem za „Pálenicí“. Děti se tam 
cítí skvěle a jedna z hlavních atrakcí jsou kopky sena, kde se mohou schovávat, opřít se o ně 
a hrát na kytaru a zpívat, apod. Letos byly ohroženy, protože nebyl, kdo by je přichystal. A tak 
jsme spolu s Klubem seniorů vymysleli Kosení trávy se zpěvem, vaječinou, ale hlavně sekáči. 

Že by nová tradice?
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Trochu nás zlobilo počasí a málem jsme akci odvolali. Jaké však překvapení. Den D - sobota 
17.  června 2017 v 6.30 ráno obloha téměř modrá, sluníčko se občas usmálo, ale hlavně: sešlo 
se nás kolem 50, z toho 7 sekáčů s kosou, děti připraveny zazpívat své písničky, seniorky se 
skvělou vaječinou, podmáslím, kafíčkem. Malí kluci si za dozoru svých tatínků zkoušeli jaké to 
je, Staník Hubáčků učil, jak kout kosu. Také ženy se do sečení přidaly.  Po půl hodině byla louka 
zdolána a my si užívali skvělého pocitu, že třeba vznikne něco nového.  Slova jedné maminky: 
„Kosení bylo moc vydařené, děkujeme za skvělou akci a budeme se těšit na další ročník.“

Spojení dětí s Klubem seniorů je krásné. Letos jsme si už společně užili výlet lodí, kosení 
a na závěr 29. června pestrý koncert za víceúčelovou halou zakončený táborákem k ukončení 
školního roku a přivítání prázdnin.

Míla Provazníková spolu s Opičí kapelou

Farnost Březolupy se letos již potřetí zapojila do projektu Noc kostelů. Slavnostní ve-
čer byl zahájen mší sv., pokračoval hudebními vystoupeními schóly, schóličky, Chrámo-
vého sboru Březolupy a Chrámových smyčců. Po Březolupech na začátku 19. století nás 
provedl kronikář obce pan Radek Berecka, ocenili jsme dárce krve. Vystavené kroniky 
daly návštěvníkům nahlédnout do blízké i vzdálenější minulosti. Fara voněla domácím 
pečivem, vínem i likéry. Ve věži kostela se ještě ve čtvrtek ráno pracovalo, ale v pátek už 
byla připravena přivítat návštěvníky. Večer byl zakončen adorací. 

Na závěr mi dovolte připojit pozdrav vídeňského arcibiskupa:
Setkávat se a učit se od sebe navzájem – k tomu nám Noc kostelů každoročně vy-

tváří zvláštní příležitost. Křesťané jsou jako paprsky kola, jehož středem je Ježíš: 
čím více se k  tomuto středu přibližujeme, tím blíže se dostáváme k  sobě navzájem.
Přeji vám všem, aby tomu tak bylo zejména 9. června. Velmi se raduji, že i letos je v Čes-
ké republice otevřeno tolik kostelů.

V Noci v kostele
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A snad už jen trochu statistiky: v  olomoucké arcidiecézi se do projektu zapoji-
lo 190  objektů, kterými prošlo 70 tisíc návštěvníků. Březolupskou farnost odhaduji 
na 150 účastníků včetně vystupujících. 

Přijďte do kostela v Noci 2018. 
Mgr. Věra Polášková

Docela často se modlím za obrácení hříšníků. Vždycky mám pocit, že ta modlitba 
může být úspěšná, protože existuje alespoň jeden hříšník, na kterého mám vliv a který 
se díky mojí modlitbě může zlepšit. Jsem to já sám. Na tohoto hříšníka mám vliv a vždy 
když se modlím, doufám, že se to podaří. Je to alespoň jeden malý krok dopředu.

Když litujeme svých slabostí, říkáme často: „ Zhřešil jsem myšlením, slovy,…“. „Slo-
vy“ – je zajímavé, jak je jazyk malý a kolik dokáže nadělat škody – v životě dočasném 
i věčném. Jeden malý jazýček! Už jsem mockrát slyšel: „Šel bych do kostela, ale ti lidé se 
tam nejdříve modlí a pak vycházejí ven a pomlouvají sousedy.“ Jasně, může se to stát. 
Možná jsme se pomodlili špatně. A možná je to ta největší slabost, se kterou ten člověk 
ve svém životě bojuje – a to už delší dobu. Možná právě ty tu slabost nemáš, možná máš 
ale spoustu jiných, protože – na rovinu – máme je všichni a ten soused, který pomlouvá, 
má na druhou stranu spoustu krásných vlastností a v mnoha věcech pro nás může být 
vzorem.

A to může být naším cvičením v  pokoře – zkusit se podívat na druhého člověka, 
možná právě toho souseda, na kterém mi něco vadí, a pohledat v něm to, co je na něm 

Vidět dobro – o dobrém mluvit
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dobré, co bych chtěl (nebo dokonce měl) převzít do svého života. A kdybych to dobré 
o něm řekl nahlas někomu jinému – to už není jen cvičení, ale výzva. Ať se nám to daří!

o. Artur Kozik

V neděli 18. 6. 2017 se zúčastnil Chrámový sbor Březolupy a Chrámové smyčce Ne-
soutěžní přehlídky chrámových sborů, kterou pořádala Jednota za zvelebení církevní 
hudby na Moravě MUSICA SACRA. Záštitu nad přehlídkou převzal brněnský biskup 
Mons. Vojtěch Cikrle a městys Křtiny. Křtinský kostel Jana Blažeje Santiniho je zasvě-
cen Jménu Panny Marie. Bylo pro nás velkou ctí rozeznít své hlasy v nádheře staroby-
lého a  modlitbami mnoha poutníků posvěceného prostoru.  Na přehlídce vystoupily 
také sbory z Boskovic, Křtin, Lelekovic, Letovic, Městečka Trnávky, Morkovic, Slavkova 
u Brna, Svitávky, Uherského Brodu – Újezdce, Znojma – sv. Kříže, Vranova nad Dyjí. 
Po provedení skladeb -  u nás to byly: J. S. Bach: V bezpečí se mohou ovce pást, Z. Fi-
bich: Žalm Beatus vir, J. S. Bach: Jesus bleibet meine Freude (BWV 147), všechny sbory 
společně zazpívaly skladbu Ondřeje Múčky Zdráva buď, Královno nebe ke cti patronky 
tohoto moravského poutního místa.  Naším bonusem je bezesporu hudební doprovod 
z řad žáků Míly Provazníkové. Jí patří poděkování za hudební, pěveckou a všeobecně 
zkulturňující práci pro náš sbor a dovolím si napsat, že i pro celou naši obec Březo-
lupy. Tímto vystoupením Chrámový sbor Březolupy končí svůj „sborový rok“. Ještě si 
zazpíváme na poutní mši sv. na Svárově a pak už nás čekají prázdniny. Přeji nám všem 
slunečné, něžné, sílu dodávající léto. A těším se na nás/vás ve sborovém roce 2017/18.

Mgr. Věra Polášková

Sborování 2017
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Mnozí z nás považují pojmy jako ekologie, společenská odpovědnost, nebo ochrana 
životního prostředí za něco moderního a líbivého, s čím přicházejí eko-nadšenci v posled-
ních letech. 

Jde však o velký omyl, ochranou přírody se lidé začali zabývat už v průběhu 19. století, 
sice nepoužívali termíny „ekologie“ a „společenská odpovědnost“, ale již tehdy si uvědo-
movali, že se krajina v Česku v průběhu staletí hodně změnila a v důsledku lidské činnosti 
na mnoha místech i značně poškodila. 

Osvícení šlechtici proto začali na svých panstvích zřizovat přírodní rezervace, kde bylo 
zakázáno hospodařit a obdělávat půdu. Nejstarším chráněným územím v Česku a zároveň 
i nejstarší přírodní rezervací v Evropě je Žofínský prales, který byl vyhlášen již roku 1838 
na panství Buquoyů. 

V dnešní době si už nevystačíme jen s vyhlašováním chráněných území, je potřeba 
dělat víc. Firmy při svém provozu přemýšlejí, jak ušetřit energie, nejen z důvodu ekono-
mických, ale také proto, aby šetřily ubývající přírodní zdroje. V kancelářích svítí úsporné 
světelné zdroje, budovy dostaly zateplení, řada fi remních materiálů zůstává jen v elektro-
nické podobě, tiskneme jen to, co je opravdu důležité.

Stejně odpovědně se chovají i města a obce. Rekultivují zanedbané plochy, ze svých 
rozpočtů přispívají na zachování linkových autobusů a vlaků, nahradily veřejné osvětlení 
za úspornější světla, podporují místní fi rmy, motivují spoluobčany k důslednému třídění 
odpadů. Recyklace může pro obce znamenat důležitou úsporu. Zatímco netříděný odpad 
musí obec předat specializované fi rmě, která si nechá za jeho likvidaci dobře zaplatit, zpět-
ný odběr elektrozařízení nabízejí kolektivní systémy zcela zdarma. 

Zpětný odběr vysloužilých elektrozařízení a jejich následná recyklace se vyplácejí 
hned dvakrát: umožňují totiž opětovně využít materiály a šetří přírodní zdroje. Druhotné 
suroviny získané z recyklace jsou levnější, než nová těžba. Navíc recyklace zamezí úniku 
škodlivých látek (například rtuti ze zářivek) do přírody.

Zpětný odběr zářivek pro naši obec zajišťuje již řadu let kolektivní systém EKO-
LAMP, který v České republice vytváří hustou síť sběrných míst, přispívá na provoz 
sběrného místa, zajišťuje přepravu sběrných nádob do recyklační fi rmy i samotnou 
recyklaci. Díky tomu ušetří Březolupy fi nanční prostředky, které bychom jinak museli 
utratit na likvidaci nebezpečných odpadů. 

Ročně se prostřednictvím kolektivního systému EKOLAMP podaří  recyklovat kolem 
5 miliónů kusů zářivek a výbojek. To představuje 25 - 30 kg toxické rtuti, která by jinak 
mohla znečistit vodu o objemu téměř dvou Lipenských přehrad. Pomozte i vy chránit své 
zdraví a přírodu našeho města a nevyhazujte úsporky do koše.

Mapu sběrných míst naleznete na www.ekolamp.cz

Nebraňme se ekologii, 
vyplatí se nám to



Březolupský zpravodaj

-22-

I letos bychom chtěli pozvat všechny příznivce, závodníky, nadšence a také spoluobčany 
na cyklozávod, který se koná 1. 7. 2017 ve 14h.
Jedná se o trať v okolí Březolup po polních cestách za podpory naší obce.

Veškeré informace najdete zde:
Facebook: https://www.facebook.com/MTBrezolupskysprint
Stránky: http://mtbrezolupskysprint.webnode.cz/

Všechny zve tým pořadatelů

„Co jste hasiči, co jste dělali, že jste nám ten pivovárek shořet nechali…“ Doufáme, že tuhle 
píseň si nikdo nespojuje s březolupskými dobrovolnými hasiči. Za prvé tu už nemáme pivovar 
a za druhé nám ještě žádný objekt neshořel.

V minulém čísle Březolupského zpravodaje jste se úvodními slovy pana starosty dozvěděli 
o zázračné obnově místních dobrovolných hasičů. Ano, je tomu tak. Počínaje rokem 2017 se 
k nám přidali noví členové, byl zvolen výbor sboru, dále byla určena jednotka požární ochrany 
a byli zavedeni mladí hasiči.

Mezi novými členy vítáme i pana Davida Gajdošíka, který dlouhá léta aktivně působil u ha-
sičů na Velkém Ořechově. U nás se ujal dětí a mládeže, které každou středu spolu s naší pomocí 
trénuje v pohybových dovednostech a seznamuje s hasičskou technikou. Vidět je můžete ve ví-
ceúčelové hale, v hasičárně nebo u pana Pavelky v prostorách jeho fi rmy, kde se učí požárnímu 
útoku. Tým našich mladších kolegů momentálně tvoří 15 členů.

Zvýšený pohyb kolem hasičárny jste jistě zaznamenali už při výměně hlavních vrat. Oproti 
starým vratům jsou nová vrata vyšší a lépe ovladatelná, za jejich zhotovení děkujeme panu 
Pavelkovi. Další budoucí i právě probíhající úpravy se týkají vnitřních prostor, které již dlouhá 
léta nevyhovují potřebám sboru.

Status sboru dobrovolných hasičů nelze zcela řadit mezi běžné spolky. Mohli jste nás vidět 
řídit dopravu při  fašanku, asistovat při stavění máje, dohlížet na pálení čarodějnic, soutěžit 
na dětském dnu, organizovat svoz oblečení pro Textilní banku či zalévat stromky v parcích. 
Hlavní působení sboru dobrovolných hasičů však spočívá především v prevenci a ochraně 
obyvatelstva. Z  těchto důvodů členové budou v  nadcházejících měsících školeni například 
na post „velitele“ či „strojníka“ nebo se budou účastnit kurzu první pomoci a dalšího vzdělá-
vání, aby takto nabyté vědomosti mohli později předávat svým kolegům a následně občanům.

Zlé has, dobré povznášej
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Dětský den – požární útok mladých hasičů

Naši činnost bychom nemohli uskutečňovat bez podpory obce a také sponzorů. Za fi -
nanční a  další pomoc děkujeme panu starostovi, panu Jaromíru Janátovi, Restauraci 
U Zámku, panu Petru Chaloupkovi a paní Pavle Bělešové, panu Radomilu Pavelkovi a Au-
toservisu Ludvík Trizuliak. Získat fi nance se snažíme také svépomocně, třeba pořádáním 
diskotéky, prodejem občerstvení na auto-moto-burze, sběrem železa a dalšími aktivitami.

V tomto roce se rovněž těšíme na výjimečnou událost: po několika desetiletích sbor zís-
ká nové hasičské auto. Stávající cisternová automobilová stříkačka byla vyrobena v r. 1976 
a je již nespolehlivá. Podaří-li se vše podle plánu, představíme veřejnosti novou techniku 
během pouti, tj. o víkendu 19.-20. 8. 2017. Letos jsme se také ujali organizování hodů. 

Věříme, že naše vztahy s veřejností budou vždy v duchu přátelského setkávání. Proto 
bychom vás chtěli vyzvat, abyste se nebáli nás oslovit, navštívili nás při našich aktivitách 
nebo rozšířili naše řady. Také bychom vás rádi požádali o spolupráci v době vyhlášení 
poplachu, kdy je třeba umožnit příjezd 
hasičské techniky k  místu požáru, tj. 
odjet s vozidly a odstranit další překáž-
ky. 

Další informace o činnosti sboru 
přineseme v příštím čísle Březolupské-
ho zpravodaje. Zatím můžete sledovat 
nástěnku na hasičské zbrojnici, kam 
budou průběžně vyvěšovány aktuální 
informace pro občany.  

Za SDH Březolupy Lucie Křižková

p p p y
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www.elektrowin.cz

seznam sběrných dvorů a míst 
zveřejňuje obecní úřad (zde jsou 
vyhlášeny i termíny mobilních svozů), 
nebo na webu www.elektrowin.cz

ZDARMA 
je můžete 
odevzdat do 
sběrného dvora

ZDARMA 
je můžete odevzdat 
v prodejně elektra

...za odložení elektrospotřebiče 
do kontejneru nebo na černou 
skládku vám hrozí pokuta 
až do výše 20 000 Kč?

Víte že...

...některé běžné domácí 
elektrospotřebiče mohou obsahovat 
látky vážně poškozující zdraví 
a životní prostředí!

...pokud chcete předejít 
ekologickému nebezpečí, 
nepouštějte se do demontáže 
žádného z elektrospotřebičů!

Děkujeme a gratulujeme!
Pokud dodržujeme všechny tyto zásady, významně přispíváme 
k ochraně životního prostředí a zdraví nás všech. 

DODRŽUJTE 
PRAVIDLA 
příroda vám to vrátí

vysloužilé elektrospotřebiče 
NEPATŘÍ do komunálního 
odpadu
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V neděli 12. března 2017 se v Restauraci U Zámku uskutečnil 18. ročník Březolup-
ského turnaje v mariáši, který byl současně finálovým turnajem 13. ročníku mariášové 
ligy Za Moravú (Březolupští hráči jsou spoluzakladatelem této ligy). 

Tento ročník mariášové ligy obnášel celkem 9 turnajů, jichž se aspoň 1x zúčastnilo 
82 hráčů (z toho 4 ženy) ze 41 vesnic a měst z Moravy, 1 z Vídně a 1 z Moravské-
ho Lieskového (Slovensko). Účastník z Mor.Lieskového patří mezi 18 hráčů, kteří se 
zúčastnili všech turnajů. Březolupský turnaj vyhrál Jiří Mořingl ze Žlutav, celkovým 
vítězem 13. ročníku ligy se stal Jakub Dominik z Ostrožské Lhoty. K dílčím úspěchům 
účastníků z Březolup patří 2. místo Z. Andrýska na turnaji v Nevšové a 3. místo J. Mi-
chálka v Otrokovicích. Celkově obsadil Z. Andrýsek 9. místo. Umístění dalších hráčů 
(J. Michálek, ing. J. Hanáček) ovlivnila neúčast na některém z turnajů. 

O kvalitní ceny, které si účastníci turnaje rozdělili, se zasloužili místní podnikatelé, 
příznivci mariáše a ve velké míře pak finanční příspěvek Obecního úřadu Březolupy 
na zajištění celkových nákladů turnaje. 

Děkuji všem spoluorganizátorům za přípravu úspěšného a zdárného průběhu tur-
naje a hlavně všem sponzorům za projevenou přízeň.

Zdeněk Andrýsek 

Turnaj v trojkovém mariáši

1) Podzimní část sezony

Podzimní část fotbalové sezony 2016-17 jsme zahájili tréninkem 2. srpna. Celkem 
proběhlo v tomto období 17 tréninků. V průběhu srpna jsme odehráli přátelák s dru-
žební obci Brezolupy na Slovensku, kde nám však pomáhali i kluci u nás na prázdni-
nách a tak, i když soupeř měl věkovou i výškovou převahu, prohráli jsme těsně 2:4. 
Bohužel trend snižujícího se počtu zájemců o fotbal a sport obecně se opět projevil 
i u nás, a to malým počtem hráčů.

Vzhledem k velkému počtu týmů v  naší skupině (11) jsme hráli první mistrák 
sezony už v neděli 21. 8. Nečekal jsem žádné zázraky a mým přáním bylo umístění 
na konci sezony v lepší polovině tabulky, tj. do 5. místa. Začali jsme domácím zápasem 
s Ořechovem a prohrou 3:7, kdy nám dal šest branek hráč, který nastoupil pravděpo-
dobně neoprávněně, což jsme samozřejmě nevěděli. Zaváhání jsme napravili o týden 
později 4. 9. domácí výhrou 6:2 nad, jak se ukázalo později, silnými Boršicemi. Pak 
jsme hráli 10. 9. na půdě silných Nedachlebic se spoustou starších a kvalitních hráčů 
a prohra 0:13 byla spravedlivým obrazem hry na hřišti. 

Žáci SK BŘEZOLUPY - 
fotbalová sezona 2016-17
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A dále to šlo trošku jako na houpačce, 15. 9. jsme deklasovali v dohrávaném zápase ven-
ku Mařatice 12:0, následně v neděli 18. 9. doma porazili Polešovice 9:0. Dne 24. 9. jsme hráli 
u lídra v Buchlovicích a zde jsme bohužel neměli nárok, výsledkem byla prohra 1:9. V závě-
rečném bloku čtyř zápasů se však kluci ukázali v dobrém světle a někdy i se štěstím uhráli 
potřebné body. Výsledkově to bylo následovně: 2. 10. domácí povinné vítězství nad posled-
ními Traplicemi 14:1, 6. 10. utrápená domácí výhra 4:2 v dohrávce s Bílovicemi, poté jasné 
vítězství 11:2 v Břestku. Pak už následoval nervózní poslední zápas 22. 10. v Jarošově, kde 
jsme hráli o třetí místo v tabulce. Potřebovali jsme vyhrát a vedli jsme již 3:1, ale soupeř za 
výrazné podpory domácího rozhodčího vyrovnal v poslední minutě na 3:3. 

Po všech těchto výsledcích jsme po podzimu obsadili hezké 4. místo se ziskem 
19 bodů a skóre 63:39. Třetí Jarošov byl vzdálen pouze 1 bod, 3 body jsme pak měli 
náskok na páté Boršice a šestý Břestek.

B) Zimní příprava

Zimní příprava probíhala jako v minulých letech ve víceúčelové hale, začala tré-
ninkem 8. listopadu a probíhala až téměř do konce března 2017. Celkem však bylo 
pouze 18 tréninků, což bylo způsobeno částečně přesunem tréninků po novém roce 
na neděli po obědě. Zapojilo se do ní postupně celkem až 12 hráčů, ale někteří chodili 
velmi málo. Bohužel proto příprava nemohla být fyzicky příliš náročná, protože počet 
hráčů na trénincích byl někdy velmi malý. To se pak projevilo na jaře, kdy zejména 
předpokládaným tahounům mužstva mnohdy chyběly síly.

Nevyhnuly se nám ani odchody z kádru, Tomáš Hoferek odešel hrát vyšší soutěž 
do Starého Města. Hlavně však někteří hráči přestali nejen chodit na tréninky, ale hrát 
úplně. Konkrétně Dominik Parač, Dominik Pekař a nakonec i Ondřej Slezák, aniž si 
zahráli jediný zápas v sezoně.

Jedinou prověrkou tak byl tradiční domácí turnaj v Březolupech dne 15. 3. za účas-
ti 6 týmů. Na tomto domácím turnaji hráli letos již pouze ročníky 2003 a mladších. 
Kluci zabojovali, a protože letos přijela pouze další dvě mužstva, a to Bílovice a Mis-
třice, hrálo se každý s každým 2x. Kluci ani jednou neprohráli a po výsledcích 2:0 a 1:1 
s Bílovicemi a 6:0 a 4:0 s Mistřicemi prodloužili medailovou šňůru dalším vítězstvím. 

C) Jarní část sezony

Jarní část fotbalové sezony jsme zahájili tréninkem venku již 28. března. Proběhlo 
17 tréninků a celkem se zúčastnilo až 20 hráčů s různou účastí. Nárůst počtu byl způ-
soben hlavně zapojením nejstarších kluků z přípravky. Z celkových statistických údajů 
za celou sezonu 2016-17 vyplynulo, že pouze tři hráči se zúčastnili více než 75% všech 
tréninků, další 3 kluci byli s min. 66% tréninků a to je docela málo. Vyzdvihl bych 
zde zejména hráče: Ondřeje Gajdůška s účastí 90% (tj. 45 z celkových 50 tréninků), 
Martina Kročila (84%), Patrika Šmída (82%), Pavla Hubáčka a Kryštofa Tkadlečka 
(74%) a Václava Procházku (66%). 
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Jarní část soutěže jsme zahájili až 9. dubna, ale velmi špatně. Remíza 1:1 v Ořecho-
vě jako by byla předzvěstí naší rychle ztracené šance na krásné třetí místo v soutěži. 
A bylo hůř. 23. 4. jsme utrpěli debakl 1:12 v Boršicích. Hned na to 30. 4. jsme prohráli 
podle očekávání, i když krutě (po dobrém prvním poločase) 0:15 doma s Nedachle-
bicemi. Bohužel zejména v těchto zápasech se ukázalo, že kluky nejstaršího ročníku 
2002 nemáme tak kvalitní jako přední týmy, co však bylo horší, oni ani moc nebojovali 
a spíše diskutovali jak se mnou, tak i se soupeři.

Dále jsme po dohrávce s Mařaticemi doma 4. 5. vyhráli až po boji 6:3. Pak bohu-
žel následovala ostudná prohra 7. 5. na půdě předposledních Polešovic 6:13, kde se 
naše 2002 ukázali snad v nejhorším světle na jaře. Následující zápas pak naopak kluci 
velmi překvapili a zaslouženě porazili v našem herně nejlepším jarním zápase doma 
14. 5. vedoucí Buchlovice 6:2. Ne vítězné vlně jsme se pak vezli i další zápasy: 21. 5. 
jsme vyhráli s posledními Traplicemi venku 11:1, pak 4. 6. remizovali doma s Břest-
kem „B“, který si přivezl několik hráčů A týmu 8:8. V neděli 11. 6. jsme pak v Bílovi-
cích vyhráli nejvyšší výhrou ročníku 16:2. Na úplný závěr pak proběhlo 18. 6. domácí 
utkání s Jarošovem, při němž jsme chtěli odčinit křivdy z podzimu. Bohužel se nepo-
dařilo a poslední zápas sezony jsme prohráli vysoko 2:9.

Po všech výše uvedených výsledcích jsme se umístili na konečném 4. místě z je-
denácti týmů se ziskem 33 bodů a skóre 120:105, což odpovídá síle našeho kádru. 
Na jaře jsme tentokrát uhráli pouze 14 bodů.

Celkově se alespoň jednoho zápasu zúčastnilo v průběhu celé sezony 2016-17 cel-
kem 16 hráčů, z nichž devět odehrálo minimálně 75% z nich. Nejlepšími střelci byli: 
Václav Procházka – 35 branek, Robin Hromeček - 17 gólů, Pavel Hubáček - 16 a Mar-
tin Kročil - 15 branek. Finálních přihrávek na gól měli nejvíce Václav Procházka 27, 
Pavel Hubáček 15 a Martin Kročil 14.

Fotbalovou osu mužstva letos tvořili zejména hráči starších ročníků: Robin 
Hromeček, Václav Procháka, Pavel Hubáček, Kryštof Tkadleček, Tomáš Hoferek 
(podzim) a Martin Kročil. Velmi dobře se jevili ale i někteří kluci, kteří hráli tepr-
ve první sezonu v žákovské kategorii. Dokonce většinu zápasů odchytali Jaroslav 
Řezníček a Daniel Šišák a v poli odehrál Oliver Parač (všichni ročník 2006), kteří 
celou sezonu mohli hrát ještě i za přípravku.

D) Závěr

Závěrem bych chtěl popřát všem klukům hezké prázdniny plné sluníčka, zábavy 
a sportu. 

Vzhledem k malému počtu hráčů dvou nejstarších ročníků (pouze dva, možná 
tři kluci) budeme i v sezoně 2017-18 hrát malou kopanou. Zahájení letní přípravy se 
předpokládá začátkem srpna. 

Radek Berecka, 
trenér žáků SK Březolupy
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V červnu už jsou v plném květu i vyšší zahradní trvalky, jako např. kopretiny, šalvěje, 
rozrazily dlouholisté, stračky, aj. U mnohých těchto častěji kvetoucích druhů se vyplatí 
po odkvětu odstranit (seříznout) odkvetlé květní stonky. Rostliny pak ochotně opakují 
kvetení ještě několikrát během léta.

Právě teď je vhodné období pro výsev dvouletek, jako jsou náprstníky, macešky, po-
mněnky, zvonky prostřední či sedmikrásky. 

V tomto období věnujeme velkou pozornost i balkonovým a truhlíkovým rostlinám. 
Pravidelně odstraňujeme odkvetlé květy, podpoříme tak další nakvétání. Nezapomínáme 
na přihnojování nádobových rostlin. Ideální jsou ve vodě rozpustná hnojiva s obsahem 
všech základních živin a mikroprvků. Pokud je počasí velmi suché, dbáme na pravidelnou 
zálivku především u náročnějších rostlin a trávníků. Trávníky pravidelně sečeme, a pokud 
není sucho, můžeme i přihnojit. Dostatečně hnojíme i růže, které vyžadují hodně živin. 
V tomto období již nesázíme dřeviny s balem, ale pouze v kontejnerech. Začínáme stínit 
dřeviny, které nesnesou přímý úpal, a nemají ideální stanoviště. Popínavé růže vyvazujeme 
k opoře. Od konce června je ideální doba začít odstraňovat planý odrost, který vyrůstá 
u báze některých štěpovaných dřevin. Od konce června lze již množit řízky jehličnany 
a některé listnaté dřeviny bylinnými řízky. Stále ještě lze očkovat na očko bdící. Dbáme 
i na údržbu okrasných jezírek.

Červenají jahody, třešně, nejranější či přirychlené maliny, rybízy. Dozrávají angrešty 
a jiné ovoce. Pokud je třeba, zaléváme drobné i velké ovoce. Raději více a méně často. Zem 
musí provlhnout do hloubky 30 cm. Především za deštivého počasí potřebují před houbo-
vitými chorobami ochránit jahody, citlivé odrůdy jabloní, evropské odrůdy hrušně. Vlast-
ně ani za sucha nemáme klid, mnoho odrůd jabloní je náchylných na padlí. Vytrháváme 
nebo vylamujeme narůstající vlky, u jabloní začínáme s ohýbáním nových přírustků, leto-
rostů (palmety, štítné vřeteno).

V zeleninové zahradě zkypříme a urovnáme záhony uvolněné po první sklizni a po-
stupně osazujeme zelím, letním květákem, letním salátem, brokolicí, zimním pórem, kade-
řávkem a růžičkovou kapustou. Pokračujeme s výsevy pozdní mrkve, keříčkových fazolů, 
salátové řepy, okurek nakladaček, tykví, cuket, patisonů, kukuřice cukrové, hrášku, cibule 
sazečky, karotky, salátu, ředkviček – ty si můžeme vyset i do truhlíků na balkoně. K získání 
sadby vyséváme rané kedlubny a kapustu pro pozdní sklizeň. Vysazujeme do volné půdy 
tyčková rajčata, papriky, okurky, melouny, kadeřavou a růžičkovou kapustu, pozdní zelí, 
kedlubny. Rajčata, okurky a papriky vysazené v květnu bychom měli přihnojit, rajčatům 
pravidelně vylamovat zálisky a vyvazovat je k opoře. Okurky navedeme na oporu a zakrá-
tíme jim postranní výhony. Velkou pozornost věnujeme pravidelné a dostatečné zálivce 
zeleniny. Nedostatečná zálivka může být příčinou nízké úrody nebo špatné kvality zeleni-
ny. K přihnojení zeleniny můžeme používat kromě průmyslových hnojiv hnojiva přírod-
ní, např. kopřivový zákvas. Lije se přímo ke kořenům, stačí 1x týdně. Zejména košťálová 
zelenina vyžaduje časté přihnojení, aby rychle rostla a zůstala křehká. Rajčata, brambory, 
košťáloviny ještě přihrneme zeminou, tvoří kořeny i na stonku, pórek přihrneme pro vy-

Zahrádkář
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Nestihli jste hlášení místního rozhlasu, nebo vám něco z  hlášení uniklo? Připo-
mínáme, že stále můžete využívat službu přes váš mobilní telefon a můžete si přehrát 
poslední hlášení -  bez hudby. Zavolejte na číslo 776 343 285. Na telefonu dále nic nevolte 
a nechejte systém automaticky přejít na spuštění přehrávání celého posledního hlášení.  

Tento hovor je zpoplatněn dle vašeho tarifu jako hovor na mobilní telefon společnosti 
Vodafone. Většinu zpráv, které uveřejňujeme v rozhlase, samozřejmě najdete i na webu 
obce.

A jaká je další možnost? Pokud u vás neslyšíte rozhlas, máte možnost příjmu hlášení 
rozhlasu domácím přijímačem. Tento přijímač má i záznamník na 5 posledních hlášení. 
Aby živé hlášení, případně i do záznamu, přijal, musí být domácí přijímač neustále na-
pájen přes své trafo. V krizové situaci může být opatřen 9V baterkami, ovšem vzhledem 
k velké spotřebě je schopen přijímat v případě bezproudí jen pár minut. Těm z vás, kteří 
uvažují o pořízení tohoto domácího přijímače, můžeme na OÚ přijímač nezávazně za-
půjčit na pár dní na odzkoušení. Zjistíte, zda máte ve svém domě signál, zda vám nedělá 
problém jeho ovládání a vrátíte nám ho zpět. Pokud vás zapůjčený domácí přijímač pře-
svědčí o tom, že jej potřebujete, budete moci si ho zakoupit na OÚ. Jeho pořizovací cena je 
poměrně veliká (s DPH asi 2.500,- Kč). Proto je potřeba případný nákup zvážit. Rada obce 
zvažuje poskytnout na přístroj pro naše občany příspěvek. O příspěvku v řádu max. sta 
korun ovšem není ještě rozhodnuto. Než bude o příspěvku rozhodnuto defi nitivně, mů-
žete zatím využít možnost toho bezplatného zapůjčení a odzkoušení.  Zájemci se mohou 
přihlásit na 572 580 116, obec@brezolupy.cz nebo osobně na OÚ.

Nefunguje u vás v  ulici rozhlas? Stejně jako nefunkční veřejné osvětlení můžete 
na obecním úřadě nahlásit i nefunkční rozhlas – telefonicky, e-mailem či osobně. 

KČT Chřibský lenochod Březolupy vás všechny srdečně zve v sobotu 1. 7. 2017 na kaž-
doroční  Pochod za živou vodou do Luhačovic (17 km). 

Sraz účastníků je u zámku v 7.45 hodin. Vyrazíme společně v 8.00 hodin. A co si vzít 
s sebou? Hlavně pohodlnou obuv, nějakou svačinku, dostatek tekutin a dobrou náladu. 
Bližší informace: Dušan Škrabko, tel. 608 011 505. Těšíme se na hojnou účast. 

Hlášení místního rozhlasu

bělení. Včas zasahujeme proti škůdcům. Sklízíme salát, špenát, ředkvičky, kedlubny, jarní 
cibulku, zelí, květák, hrášek, první rané brambory aj. Průběžně sklízíme i bylinky, které 
hojně využíváme v kuchyni. Můžeme je i zamrazit nebo sušit.

Zdroj: časopis Zahrádkář

Možná nevíte...
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Upozorňujeme občany, že splatnost poplatku za svoz domovního odpadu na rok 
2017 je 1. července 2017!! Žádáme občany, kteří dosud nezaplatili, aby tak učinili co 
nejdříve. Poplatek můžete zaplatit v hotovosti v pokladně obecního úřadu, složenkou na 
poště nebo převodem z účtu (č.ú. obce Březolupy 1543047379/0800). V případě platby 
složenkou nebo převodem z účtu uvádějte jako variabilní symbol platby popisné číslo va-
šeho domu.

Sběrný dvůr bude ve státní svátek ve středu 5. července 2017 otevřen v běžnou ote-
vírací dobu.

Obecní úřad Březolupy bude v pátek 7. července 2017 UZAVŘEN. 

Ve sběrném dvoře bude od zhruba 1. 8. 2017 pokračovat prodej použitých be-
tonových dlaždic 30x30 cm. Dlaždice budou uskladněny ve sběrném dvoře a bu-
dou k  dispozici za 4,-Kč/ks. Při odběru celé palety (cca 120 ks) je cena snížena na 
3,- Kč/ks. Informace a objednávky ve sběrném dvoře nebo na OÚ. Dlaždice jsou přednost-
ně prodávány místním občanům.

 
Hodová chaso pozor! První hodová zkouška se uskuteční v pátek 25. srpna 2017 

v 19.00 hodin ve víceúčelové hale. Hody se uskuteční v sobotu 21. října 2017 a dozvuky 
proběhnou v sobotu 28. října 2017.

Březolupská pouť se v letošním roce uskuteční 19. a 20. 8. 2017. Na pouť přijedou 
i slovenské Brezolupy. V sobotu se uskuteční tradiční Setkání-stretnutie 2017 se sloven-
skými Brezolupmi. Těšit se můžete na fotbalové utkání s Brezolupmi, dětskou diskotéku, 
večerní zábavu za halou se skupinou Madison, aj. Program pouti bude zveřejněn později.

Slovácké slavnosti vína a otevřených památek v Uherském Hradišti se letos usku-
teční v termínu 9. a 10. září 2017. Kdo z občanů má zájem zapojit se do slavnostního 
krojovaného průvodu za obec Březolupy, může se přihlásit do 1. srpna 2017 na Obecním 
úřadě v Březolupech - Martina Urbancová, tel. 572 580 116, obec@brezolupy.cz, nebo 
matrika@brezolupy.cz  Případně se přihlaste u Mgr. Blanky Zábojníkové (TS Botík). Slav-
nostní průvod projde Uherským Hradištěm v sobotu 9. září 2017.

Podzimní MOTO BURZA se bude konat v sobotu 16. září 2017 na plochodrážním 
stadionu.

Volby do Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR se uskuteční v termínu 20. a 21. říj-
na 2017. Voliči, kteří nebudou volit v místě trvalého bydliště, si mohou již nyní žádat o vy-
dání voličského průkazu. Bližší informace na www.brezolupy.cz, případně na Obecním 
úřadě Březolupy, tel. 572 580 116.

Sbě ý d ů b d tát í át k tř d 5 č 2017 t ř běž t
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3. 6. 2017 jsme v obřadní síni přivítali naše nejmladší občánky. Vítejte mezi námi.

SK Březolupy, oddíl volejbalu, uspořádal 1. dubna 2017 tradiční Pouliční volejbalový turnaj.SK Bř l p ddíl l jb l p řád l 1 d b 2017 t dič í P lič í l jb l ý t j

3 6 2017 jsme v obřadní síni přivítali naše nejmladší občánky Vítejte mezi námi
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